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Incontro dei nostri Circoli 
con la DC di Udine

tevam  Slovencev.
Vlada na j k o n s t r u k t iv n o  

sodeluje  v razpravi, k i p o teka  
v  p r is to jn ih  sena tn ih  k o m i
sijah.

Delegacija si zato pr ičakuje ,  
da bo za ko n  o zaščiti slo
venske  m a n jš in e  odobren  
p red  za če tko m  volilne k a m 
panje  za ev ro p sk i  parlam ent.

Člani delegacije so nam reč  
opozorili  p red sed n ika  vlade, 
da b o m o  S lovenc i edina slo
venska  ko m p o n e n ta  nasta ja
joče  združene  zahodne E v r o 
pe in p rav  bi bilo, če bi se 
I ta l i ja  preds tav ila  v te m  o k 
viru brez dolgov do p re te 
klosti.

Člani delegacije, p red vsem  
Benečani, so p red sed n ika  
vlade opozorili  na dejs tvo , da  
benešk i  S lovenc i tvor ijo  ne
ločljivo celoto s k u p a j  s  S lo 
venci na T rža škem  in Gori
š k e m  in se bodo lahko  raz
vijali le v o kv iru  globalne  
zaščite. V  tem  p o jm u  je  lahko  
zaobseženo tud i p o s to p n o  u- 
resničevanje, vendar  le p e d  
p ogojem , da o tein od ločam o  
sami.

Člani delegacije so o m e
nili tud i dejs tvo , da se ku l
tura in cerkev  čedalje bolj  
odpira ta  dialogu, nekatere  
politične  sile pa se ne.

T em eljnega  p o m en a  pa je  
vse ka ko r  odnos  vlade in po
litičnih sil, k i  jo  podpirajo ,  
do na jš ibke jš ih ,  se pravi be
nešk ih  S lovencev. Po tem  od 
nosu  bodo S lovenc i in de
m o k ra t i  cenili vlado in n jena  
stališča.

A n d reo tt i  je  na jpre j  p o u 
daril, da si je  vlada z ustano-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Con la pressan te  richiesta ch e  la 
Dem ocrazia Cristiana assum a an- 
c h e ssa  in prima persona il proble
ma della minoranza slovena nella 
giusta im postazione, venti rappre
sentanti delle associazion i slovene  
della Provincia di Udine, si sono  
trovati lunedì, 4 dicem bre, presso

la sed e  provinciale della DC con il 
segretario sen . Toros ed il respon
sabile dell’ufficio gruppi etnici, sen . 
Beor chia.

L'incontro era maturato da un la
to per l'iniziativa del prof. Cerno, 
responsabile delle associazion i s lo 
vene e dell'altro per quella dei s a 
cerdoti sloveni, i quali avevano ch ie
sto  di parlare con la segreteria pro
vinciale della DC.

A questo  proposito va anche ri
cordato un articolo dell’ultimo nu
mero del periodico interparrocchia- 
le «Dom» in cui, sotto  il titolo «Nuo
vo appello alla Dem ocrazia Cristia
na» i sacerdoti sloveni denunciava
no «una situazione che si aggrava 
sem pre di più, in o cca sio n e  di ogni 
rinnovato attentato ai diritti natu

rali e alle g iuste rivendicazioni del
la popolazione».

L'incontro era diventato quanto 
mai urgente sia per gli strascichi 
polem ici su lle risposte dei com uni 
amministrati dalla DC alla com m is
sione ministeriale sui problemi del
la minoranza slovena, che per i re
centi passi della delegazione unita
ria degli sloveni presso  le m assim e  
autorità dello Stato, fra cui lo s t e s 
so  presidente della Repubblica.

La lunga d iscu ssio n e  a Udine, che  
si è  protratta per oltre tre ore, è 
stata oltrem odo franca ed ha m es
so  chiaram ente in luce la posizione  
delle associazion i slovene, ch e  si 
m uovono unitariamente per una leg 
g e  di tutela globale in Parlamento 
e la posizione della DC, che si di
chiara disponibile alla ricerca di una

m aggiore unità; pur sen tend osi vin
colata da situazioni storiche che, al 
suo interno, pare abbiano ancora  
un peso .

«Siam o per la politica del c o n 
fronto, siam o sem pre per lo scam 
bio delle idee, anche partendo da 
posizioni francam ente d iverse. S ia
mo aperti agli incontri, può darsi 
che ci divideremo, ma su tante c o 
se  possiam o lavorare per trovare 
punti di incontro fra noi...» Q ueste  
le dichiarazioni conclusive di Toros 
ai rappresentanti sloveni, ch e  fanno 
pensare all'appello del prof. Cerno 
e quello dei sacerdoti abbiano tro
vato e co  nella DC.

Cerno aveva chiesto , nel su o  in
tervento introduttivo al dibattito, che  
la DC si renda più disponibile al 
dialogo con le associazion i slovene: 
«Un dialogo aperto e  dinam ico, che  
non si proponga so lo  limitazioni e 
fotografie della realtà ed il co n te 
nim ento del problema sloveno  a li

vello m eram ente e co lo g ico » , ma che, 
individuando i processi ch e  hanno 
condotto alla situazione di fatto, si 
proponga di rispondere alle e s ig en 
ze  di giustizia degli sloveni della 
Provincia di Udine, m ediante il lo 
ro pieno riconoscim ento. Q uesto  
darà im pulso alle iniziative di ri
nascita, di ricostruzione ed a quel
le di carattere culturale che perm et
tano alla com unità la più vasta am 
piezza dei rapporti. «Non può e s 
sere  —  ha insistito Cerno —  che  
voi non siate  sensibili a questi pro
blemi e  noi vi invitiamo a prenderli

(Continua In 2« pagina)

Comunicato della Presidenza 
del Consiglio dei Ministri

Roma, 14 dicembre 1978

«Il Presidente del Consiglio si è incontrato oggi 
a Palazzo Chigi con una delegazione dei cittadini slo
veni della Regione Friuli Venezia Giulia, accompagna
ta dalla Senatrice Gherbez.

Il Presidente ha assicurato che la Commissione 
speciale creata lo scorso anno per l’esame dei pro
blemi della tutela globale delle minoranze conclu
derà presto il suo lavoro, in modo da consentire al 
Governo la definizione di un compiuto schema di solu
zione deH’importante problema, in stretto contatto 
con la Regione».

Nello s t e s s o  giorno la delegazione unitaria slovena è  stata  
ricevuta anche dal Presidente della Camera dei Deputati, on. 
Pietro Ingrao.

Di qu esto  incontro potrete leggere  di più nel prossim o  
numero.

PREDSEDNIK VLADE ANDREOTTI 
SPREJEL ENOTNO DELEGACIJO 

SLOVENCEV V ITALIJI
Delegacijo sprejel tudi predsednik parlamenta Ingrao

«R e š i t e v  m an jš in skega  
vprašanja  ni sa m o  us tav
na obveza, pač pa širši 
d ržavn i interes. N i  torej da
rilo države, pač pa bogatitev  
ku ltu rnega  pluralizma. N e  
bodite  zaskrb ljen i:  ko  se 
b o m o  p r ih o d n j ič  v i d e l i ,  
upam , da bo dokončno . K aj  
naj torej s to r im o  se d a j? R ad i  
bi zak l juč i l i  č im pre j,  niti  
nočem o  zavirati razprave o 
že obs to ječ ih  osn u tk ih .  N a j  
torej p red lož im o  vladni
o sn u tek  ali p o p ra vke  k  ob
s to ječ im  pred logom ?

P rid ržu jem  si pravico  sk le
p a ti  o tem , če je  boljše  
pred lož it i  vladni o snu tek ,  ker  
bi im el ve liko  ideino veljavo. 
Ali pa na j vlada poseže  z na
čelno izjavo. V ažno  je  ne 
izgublja ti  časa...»

To so bile zak l jučne  besede  
daljšega razmišljanja , s  ka 
ter im  je  p red se d n ik  vlade  
Giulio A n d reo t t i  odgovoril  na 
izvajanja  enotnega s loven 
skega  odposlanstva , s ka te
r im  se je  dobro  uro pogova
rjal v svo jem  uradu  v palači 
Chigi. Delegacijo so sesta
vljali sen. Je lka  Gerbec  
(K P I) ,  deže ln i svetovalec

Drago Štoka ( S S k ) ,  M arko  
W altr itsch  (P S I ) ,  Boris  Race  
(S K G Z ),  M arij  M aver (S S O ) ,  
V iljem  Černo, Pavel Petričig  
in žu p n ik  E m il  Cenčig za ku l
turna  druš tva  iz B en eške  S lo 
venije.

Člani delegacije so predsed 
n ika  vlade p red vsem  opozo
rili na dejs tvo , da se po ldru 
go leto po za d n jem  srečanju  
z n j im  vprašanja  s lovenske  
m anjš ine  niso p rem a kn ila  z 
m rtv e  točke. D e jansko  so se 
razm ere poslabšale, zlasti v  
B en ešk i  S loveniji.

V ladna kom isija , k i jo  je 
ustanovil  A n d reo t t i  pred  le
to m  dni, dela počasi in slabo  
in se ni soočila z m a n jš in sko  
s tva rn o s t jo  v  krajih , k je r  S lo 
venci ž iv im o  in delamo. M ed
tem  pa  se je  v  sena tu  začel 
«iter» za ko n sk ih  o sn u tk o v  
KPI, S S k  in PSI.

Zato  je delegacija zahteva
la, naj posebna  vladna k o m i 
sija  č im p re j  zak l juč i  z delom.  
V  ta na m en  naj vlada da u- 
s trezna  navodila sv o j im  pred 
s ta vn iko m  v kom is ij i ,  da bo
do pozi t ivno  sodelovali pri  
oprede li tv i  takih  zaščitnih  
norm , k i bodo ustrezale zah-

7. januarja 1979 ob 15. uri 
v gledališču Ristori v Čedadu.

DAN EMIGRANTA
Sodelujejo: Rezijanski citiravci, Pevski zbor «Planin
ka» iz Ukev, Keko in Ana, Mladi harmonikaši, Antona 
Birtiča-Mečana, Beneško gledališče z dialektalno ko
medijo Izidorja Predana

«MODAR HLAPAC» 
režija Adrijan Rustja 

Pozdravna govora bosta imela: 
gospod MARIO COLLI 
Predsednik deželnega sveta 
dr. VALENTINO NOACCO 
v imenu kulturnih društev.

Slovenska kulturna društva 
Zveza izseljencev iz Benečije

domenica 7 gennaio 1979 alle ore 15 
nel Teatro Ristori di Cividale

GIORNATA DELL’EMIGRANTE
Partecipano: Violinisti resiani, Coro «Planinka» di Ugo- 
vizza, Checco e Anna, Giovani Fisarmonicisti diretti 
da Anton Birtič-Mečana, il Teatro della Benečija con 
la commedia dialettale di IZIDOR PREDAN 

«SERVO SCALTRO» 
con la regia di Adrjan Rustja 

Porteranno il saluto: 
sig. MARIO COLLI 
Presidente del Consiglio regionale 
dott. VALENTINO NOACCO 
a nome dei circoli culturali.

I circoli culturali 
e l’Unione degli emigranti della Benečija
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P I S M O  S L O V E N C E V  
P R E D S E D N I K U  R E P U B L I K E

Ko je  v t o r e k  21. n o v e m b r a  s p r e j e l  v R im u p r e d s e d n i k  R ep u b l ik e  S a n d r o  P e r t in i  e n o t n o  d e le g a c i jo  
S lo v e n c e v  v Italiji , m u  je t a  iz ro č i la  s p o m e n i c o ,  ki s e  n a n a š a  n a  v se  n a š e  p r o b l e m e  in jo  d a n e s

z a r a d i  n j e n e  v a ž n o s t i  v c e lo t i  o b j a v l ja m o

INCONTRO C O N  LA D. C ...............

Spoš tovan i  g o spod  p redsednik ,  
o b račam o s e  na Vas, ki s t e  kot pred 
sedn ik  republike  najvišji  varuh u- 
s ta v n e  listine, da Vas sezn an im o  z 
nekaterim i okoliščinami,  zaradi ka
terih  po t r id e se t ih  letih, odkar v e 
ljajo, niso bi le  uveljavljene t is te  
u s tav n e  norme, ki jamčijo  enako
prav n o s t  državljanov in p o se b n o  za
šč i to  jezikovnih manjšin.  To š e  po
se b e j  zadeva s lovensko  m anjš ino  v 
Furlaniji - Julijski krajini.

Novembra 1975 s ta  Italija in Ju 
goslavijo rešili vp ra šan je  m eje  in 
s ta  z vzporednimi sporazum i odprla 
po ta  novega pri ja te l jskega  so d e lo 
vanja na gospoda rskem ,  d ružbenem , 
kulturnem in polit ičnem področju. 
O benem  s ta  obe podpisnici sprejeli  
obvezo, da po duhu in črki la s tn e 
ga no tran jega  prava, kakor tudi 
raznih m ednarodnih  aktov, re š i ta  
tudi v p ra šan je  obeh  narodnih manj
šin.

S lovenska  narodna  sk u p n o s t  v 
Furlaniji - Julijski krajini je  z za
dovoljs tvom pozdravila  o s im sk e  spo 
razume, ker odpirajo ugodne  p e r
sp ek t iv e  prebivals tvu  obeh  držav, 
ki s ta  v preambuli  in v o sm e m  č le
nu spo razum a navedli p roced u ro  te r  
način z ašč i te  pravic  za in teres i ran ih  
narodnih  manjšin.

V tem  duhu je  delegac ija  p re d 
stavn ikov  s trank ,  v katerih  de lu je
jo Slovenci, in s lovensk ih  organi
zacij Furlanije - Jul i jske  krajine 
zaprosi la  in d o seg la  razgovor s

Andreotti 
sprejel Slovence

(Nadaljevanje s  1. strani)

v itv i jo  posebne  ko m is i je  p r i
čakovala  k o n k r e tn ih  rezul
tatov. M in is trsk i  sve t  pa je  
na seji, ko  se je  o d reke l  iz
d e la n em u  d ek re tu  za izvaja
n je o s im skeg a  sporazum a,  
poudaril  p o je m  globalne za
ščite, «Dekreta n ism o  o d o b r i
li p rav  zato, ker  bi d ek re t  
lahko  razum eli  ko t  zan ikan je  
globalnosti». S ed a j  pa je  
važno, da za k l ju č im o  čim- 

prej.
S red i  decem b ra  bo A n

d reo tt i  im el srečanje  s p red 
sed n iko m  posebne  ko m is i je  
prof.  Cassandrom , pozneje  
pa se bo srečal z v ladn im i  
člani, da bi odpravil i  v s a k 
ršno dro b n ja ka rs tvo .  Pri tem  
je  izrecno izjavil: «Če im ate  
d vo m e  o po litičn i volji, naj 
izginijo. S a m  se b o m  zavzel  
za to».

V zvezi  z d e lo m  posebne  
ko m is i je  je  A n d reo t t i  n a jp re j  
poudaril ,  da gradivo, k i ga je  
zbrala ( in tore j  tud i  anke ta  
o benešk ih  občinah) ne služi  
v  s ta t is t ičn em  sm islu ,  pač pa 
ga je  treba in terpre t ira ti  v  
o kv iru  sp lošne  politične  
usm eritve .  V tem  sm is lu  je  
koris tna  tud i us trezna  o b ve 
za dežel.

K a j  na j s tori kom is ija?  
A n d reo tt i  je  m nen ja ,  da m o 
ra zak l juč i t i  svo je  delo v 
prv ih  m esec ih  pr ihodn jega  
leta. K ako?  L a h ko  izdela  
te k s t  zakonskega  osnu tka ,  
ali pa  sa m o  osnovna  načela, 
na osnovi ka terih  « lahko za
ko n o d a jn i  uradi vlade pri
pravijo  predlog  v roku  48 
ur».

Za za k l ju če k  še n eka j  sp o d 
b u d n ih  besed: «Na rešitev
teh p ro b lem o v  g le jm o  z ve
č j im  o p t im iz m o m ,  ka j t i  po 
ložaj je  zna tno  zrelejši  ko t  
nekdaj» .

Po srečan ju  je  t isko vn i  
urad predsedstva  vlade izdal 
krajše  uradno  sporočilo , v 
ka terem  je  rečeno, da je  A n 
d reo tt i  zagotovil, da bo p o 
sebna  v ladna k o m is i ja  čim- 
pre j  zaključila  svo je  delo in 
tako  dala vladi m o žn o s t ,  da 
defin ira  o kv irn o  s h e m o  rešit
ve tega važnega vprašan ja  in  
to v  te sn em  s t iku  z deželo.

S to jan  Spetič

predsedn ikom  m in is t rskega  sve ta  
A ndreo tti jem  dne 9. 8. 1977. ko je 
p redsedn iku  vlade orisa la  zah teve  
s lo v en sk e  narodne  skupnosti ,  ki ži
vi v Italiji. Kar zadeva  om enjene  
zah tev e  je  de legac ija  predočila  s le 
d e č e  točke:  zašč i to  s lovenske  manj
š in e  na c e lo tn em  ozemlju, kjer ži
vi in na k a te rem  zgodovinsko priha
ja do izraza, s e  pravi v tržaški,  go
rički in v idemski pokrajini;  polno
pravno priznanje uporabe  s lovenske  
ga jezika v t reh  pokrajinah; zašč i 
to zgodovinskega  in um etn iškega  
bogastva ,  ljudskih izročil in razvoj 
kulturnih izmenjav; odpravo faš is t ič  
nih zakonov, ki so  uper jene  proti 
e tnični i s tove tnos t i  narodne  m anjši
ne; popolno re š i tev  raznolikih p e re 
čih vprašan j  s lo v en sk e  šo le ;  njeno 
avtonom ijo  in nujnost,  da bi Slo
venci razpolagali s  šolami v seh  vrs t  
in s topen j ,  š e  p o se b e j  z ustanovitv i
jo s lovensk ih  šol v videmski pokra
jini; re š i te v  problem ov kulturnih, 
rekreativnih ,  gospodarskih ,  d ružbe
nih, špo rtn ih  in drugih ustanov  in 
organizacij,  kakor tudi nj ihovo za
šč i to  in p o t reb n a  jam stva  za njihovo 
de javnos t ;  po treb o  po p r iso tnost i  
p rav ičnega  z as to p s tv a  s lovenskega  
o seb ja  v javnih uradih, da s e  tudi 
konkre tno uresnič i  pravica do upo
rabe  s lo v en sk eg a  jezika v javni u- 
pravi; z ašč i to  nacionalnih in te resov  
s lo v e n sk e  m an jš ine  v okviru druž
beno - g o sp o d a rsk e g a  in u rban is t ič 
nega  načr tovan ja  t e r  ov red n o ten je  
družbeno  - gospodarsk ih  pobud s a 
me m anjš ine ;  razpolaganje  v o d s tv e 
ne t e r  upravne  avtonom ije  javnih 
občil v s lo v en sk em  jeziku.

Delegacija  je p redsedn ika  vlade 
opozorila tudi na de js tvo ,  da so 
tri polit ične s t ran k e  (KPI, PSI in 
S lovenska  skupnos t)  predložile  par
lam entu  zakonske  o sn u tk e  za glo
balno zašč i to  s lo v e n sk e  m anjšine  in 
da je  n e s t ran k a rsk a  organizacija  
(Slovenska  kulturno - gospo d a rsk a  
zveza) prav tako izdelala polit ičen 
predlog reševan ja  pe reč ih  vprašanj.

Predsednik  m in is t rskega  sv e ta  je 
spre je l  zahtevo de legac ije ,  naj ime
nuje po seb n o  komisijo za p roučeva
nje t eg a  problem a (komisija  je  bi
la de jansko  imenovana  24 d e c e m 
bra 1977, v endar  je  v njej sa m o  5 
S lovencev  od skupnih 21 članov) in 
je poudaril ,  da r e š i te v  o m en jen eg a  
vprašan ja  ni težka, tudi č e  bi mu 
določili rok 3. ok tobra  1978, s e  p ra
vi 18 m e s e c e v  po ratifikaciji  o s im 
sk eg a  sporazum a.

Pozneje , dne  15. julija 1978, je 
p re d se d s tv o  m in is t rskega  sv e ta  pri
pravilo sh e m o  odloka za u re sn ič e 
vanje  o sm e g a  č lena  o s im sk e g a  spo 
razuma, ki je  vzela v p o š te v  sam o  
tržaške  S lovence  in sploh ni zajela 
vseh  a sp e k to v  problem a. Nasprotno, 
pom enila  je celo  korak nazaj v pri
merjavi z že  pridobljenimi p ravica
mi. Zato so  ga so g la sn o  zavrnile  
s lovenska  sk u p n o s t  in d em okra tične  
s i le  Furlanije - Julijske  krajine.

Negativmo m nen je  o shem i odloka

je  izrazila tudi poseb n a  komisija 
deže lnega  sv e ta  Furlanije - Julij
sk e  krajine za izvajanje os im skega  
sporazum a in po razve janem  p o sv e 
tovanju v naših krajih tudi parla 
m en ta rna  komisija za izvajanje o- 
s im sk eg a  sporazum a,  ki jo predvi
deva . č len  ra tif ikacijskega zakona. 
Zaradi tak eg a  naspro tovan ja  je vla
da odlok umaknila.

Tri leta  po podpisu osim skih  sp o 
razumov m oram o ugotovit i,  da kar 
zadeva  pravice  S lovencev, niso bili 
s to r jen i  pom em bni koraki.  Posebna  
komisija, ki je  zadolžena za p ro u če 
vanje  s lovensk ih  vprašan j  in jo je 
imenovalo p re d se d s tv o  m in is t rskega  
sve ta ,  ni doseg la  v d e se t ih  m esec ih  
od usto l ičen ja  kakršnegakoli  rezul
ta ta  in s e  š e  ni poglobila v bistvo 
problem a. Zato sm o  se  odločili, da 
s e  ponovno obrnem o na p red sed n i 
ka vlade, da bi sp re je l  našo  de le 
gacijo in prisluhnil  naši zahtevi,  naj 
komisija č im prej  zaključi svo je  de 
lo in naj s e  v obeh  vejah pa r lam en
ta  prične razprava o zakonskih o- 
snutkih, ki so  bili že predloženi in 
o m oreb i tnem  vladnem  zakonskem  
predlogu, če  bo to zaključek dela  
komisije.

Tako sm o  s e  tudi odločili, da se  
ob rnem o na Vas, gospod  p re d se d 
nik, da z Vašim ugledom po seže te ,  
kot najvišji varuh u s tav e  pri v seh  
pristojnih organih, da bi naša  
m anjšina  č imprej doseg la  reš i tev  
svojih p rob lem ov na osnovi u s ta v 
nih norm, ki bi m orale  in morajo 
veljati  tudi za s lovensko  skupnos t .

Prepričani sm o, da  b o s te  usl išali  
n aše  zah teve  in opravili  svojo vlo
go, saj  vem o, da s t e  v dejanjih 
dokazali p r iv rženost  boju za osnov
ne pravice  č loveka, za demokracijo  
in proti vsaki krivici.

V tem  okviru Vas želimo seznaniti  
z zaskrbljujočim in resn im  položa
jem  S lovencev  v v idemski pokraji
ni, ki že  več  kot s to le t je  pripadajo 
Italiji, ne  da  bi uživali niti naj
m an jše  m an jš in sk e  pravice.  Odre
kajo jim p r ip ad n o s t  š irš i  slovenski 
skupnos ti  v Furlaniji - Julijski kra- 
jimi, kateri  pripadajo tudi tržaški 
in goriški Slovenci.

G ospod p redsednik ,  prepričani 
sm o, da  razu m ete  na še  želje  in 
pričakovanja. Še  posebe j  želimo pou 
dariti  na šo  o snovno  zahtevo, s e  p ra
vi po celoviti  globalni zaščiti  naših 
pravic, ki naj v okviru pozitivnih 
pravnih norm, po črki in vsebini,  
določi polit ične, družbene ,  gospodar  
ske, kulturne,  šo lsk e  in v e rsk e  p ra
vice  na še  skupnos ti  na osnovi u- 
stavn ih  norm in v seb in e  podobnih 
ukrepov, ki so  bili sp re je t i  za dru
ge  jezikovne m anjšine  v Italiji.

Brez celovite  in g lobalne no rm a
tive, brez p o se b n e  u red itve  na o- 
snovi o rg an sk eg a  zakona, ki naj o- 
bravnava v se  a sp e k te  življenja in 
razvoja n a še  skupnos ti ,  brez  oze
meljskih ali v seb insk ih  razlik, ne 
m orem o trdit i,  da je  bila republiška 
u s tav a  u re sn iče n a  tudi za nas.  Dru

gačno obravnavanje  na še  p rob lem a
tike bi neizbežno odložilo v nedo
gled re šev a n je  naših pereč ih  vpra
šanj  in bi v sekakor  ne zaustavil  a- 
s im ilac i jskega  p ro c esa  (ki ga je 
vedno  čutiti in s e  mu je  m ogoče  
zopers tav it i  z ustreznim i pravnimi 
in par lam entarnim i in s t rum en t i) ,  
Skratka, ponovno bi škodoval naši 
manjšini in ogrožal celo njen obstoj,  
kot skupnos ti  in individualno, kar bi 
ne  bilo v skladu z razvojem d em o 
kra tične  družbe, ki si ga vsi želimo. 

V tem  duhu sm o  se  obrnili k Vam, 
gospod  predsednik ,  v prepričanju,  
da bom o našli  pozornega  in na tan
čnega  sogovornika,  ki bo storil vse ,  
kar zmore,  za re š i tev  naših po 30 
letih š e  n e reše n ih  vprašan j  in bo 
nanje  opozoril d ru g e  državne orga
ne, ki so  poklicani, da izvajajo u- 
s ta v n e  norme.

Spre jm ite ,  gospod  p redsednik ,  izra
ze na še  hvaležnosti ,  n a še g a  globo
kega sp o š to v an ja  in v se g a  n ašega  
zaupanja.

Z najboljšimi pozdravi.

sen . JELKA GERBEC 
za Komunistično partijo Italije 

ANDREJ BRATUŽ
za Slovensko skupnost 

BRANKO PAHOR 
za Socia listično stranko Italije 

BORIS RACE 
za Slovensko  

kulturno - gospodarsko zvezo  
DAMJAN PAULIN 

za Svet slovensk ih  organizacij 
VILJEM ČERNO 

PAOLO PETRICIG 
MARINO QUALIZZA 
za kulturna društva 

Slovencev  videm ske pokrajine

C o s t i t u i t a  a Civ idale  
l’U n i o n e  deg l i  S lo v e n i  

del  c i v i d a le s e

E' s t a ta  cost i tu i ta  a Cividale l'U
nione degli Sloveni del cividalese 
ch e  ragg ru p p a  i cit tadini italiani del 
g ruppo  etn ico-linguis tico  sloveno, 
residenti  nel cividalese.

L'Unione in tende  o p e ra re  pe r  la 
sa lvaguard ia  e  lo sviiuppo del p a 
trimonio culturale  e  l inguistico s lo 
veno e per  il m an ten im en to  delle 
particolari  tradizioni della m inoran 
za s lovena  in Italia.

In un c o m u n ica to  viene p rec isa to  
ch e  in co n s id e raz io n e  della s to r ica  
identità  di d e s t in o  con il Friuli, l'U
n ione  in tende  rafforzare i rapporti 
di civile e  costru tt iva  convivenza 
con la g e n te  del Friuli, nel rispetto  
dei valori ch e  a s s u m e  c ia sc u n a  c o 
munità, p e r  meglio a n co ra  con tr ibu i
re ai comuni in te ressi  di sviluppo 
eco n o m ico ,  sociale,  culturale, civi
le di tu tta  la Regione ed in p a r t ico 
lare di q u e s ta  p a r te  del territorio 
friulano. L'Unione si impegna , in 
s t re t ta  co llaboraz ione  con  le a s s o 
ciazioni,  organizzazioni,  circoli... c it
tadini,  ad o p e ra re  per  lo sviluppo 
del ruolo in te rnaz ionale  della città 
di Cividale, a n c h e  in c o n s id e ra z io 
ne della su a  collocaz ione  geograf i 
ca, della su a  storia ,  delle p r o s p e t 
tive fu tu re  che  si aprono ,  sia in s e 
guito  al T ra t ta to  di Osimo, ch e  alla 
cost i tuz ione  della com unità  di «Alpe 
Adria»; organizza,  prom uove  e  p a r 
tec ipa  alle manifestazioni c h e  c o n 

tr ib u isco n o  allo sv iluppo de ll 'amici
zia e  della co llaboraz ione  tra i p o 
poli. L 'Unione è  au to n o m a  ed  indi- 
p e n d e n te  da  quals iasi  organ izzaz io
ne  polit ica e  fonda la su a  azione  
su! plural ism o e la tolleranza.

I nomi del dirett ivo non so n o  s t a 
ti com unicati  alla s tam pa .

Continuazione dalla 1a pag.

a cuore ed a risolverli. E’ la vostra  
forza politica che vi im pegna ad 
assum ere il problema di questa no
stra comunità».

Nella conclusione, Cerno aveva 
anche proposto che la delegazione  
regionale unitaria degli sloveni pren
da contatto con la segreteria della 
DC di Udine ed i parlamentari dem o- 
cristiani della Regione.

Il dibattito, nel quale si son o  in
seriti i responsabili della DC con  
proprie puntalizzazioni, ha toccato  
num erosi punti. Don Emilio Cencig: 
«Vorremmo che la DC coop erasse  
con noi, com e già fanno altre for
ze politiche, per poter realizzare la 
parità giuridica degli sloveni in Ita
lia».

Arch. Simonitti: «Bisogna ricono
scerci non so lo  com e com unità mi
nore, ma vederne i più ampi oriz
zonti culturali». Don Marino Qualiz- 
za: «Con l’assim ilazione della com u
nità slovena avrem o una perdita di 
valori umani e cristiani. Se fa par
te dei principi della DC farsi cari
co  dei problemi delle minoranze, il 
vostro partito so lleciti il governo  
ad attuare la costituzione». Bruna 
Dorbolò: «E’ in teresse  delle donne  
della Benečija che i partiti realizzi
no le condizioni per il migliore in
serim ento loro e dei figli nella s o 
cietà, anche attraverso l’istruzione  
slovena».

Don Cernet: «Ci d isp iace che la 
DC non abbia superato l’eredità del 
passato». Prof. Petricig: «Se vi è 
davvero una visione dinamica della 
realtà, chiediam o quale è la propo
sta della DC, quale sarà il suo at
teggiam ento in parlam ento e quali 
i suoi tempi di maturazione».

Prof. Crisetig: «Siam o qui a par
lare non so lo  dei principi (in rife
rimento all'intervento teorico della 
"esperta" DC, Berlasso», ma delle  
loro concrete applicazioni». Don

S. P ietro  al N a tiso n e

I p r o b l e m i  d e l l e  Valli in u n  i n c o n t r o  
d e i  s i n d a c i  c o n  il p r e s i d e n t e  d e l l a  

p r o v in c ia  E n g l a r o

I sindaci delle Valli del Natisone  
hanno esp o sto  al Presidente della 
Provincia, dott. Englaro, i problemi 
più urgenti della zona: m ense s c o 
lastiche, trasporti, servizio psich ia
trico, a ssisten za  sanitaria, strade  
provinciali e turistiche, cooperazio
ne edilizia, turismo, istruzione e  cul
tura, questi son o  stati i temi to c c a 
ti in particolare nell’incontro avve
nuto venerdì sco rso , 1 dicem bre, 
nella sala del municipio di S. Pietro 
al Natisone.

All'incontro hanno partecipato an 
ch e  il presidente della Comunità 
M ontana, Macorig, il consig liere re
gionale Specogna ed i tre c o n si
glieri provinciali della zona: Chia- 
budini, Napoli e  Petricig, ed il con 
sigliere Pascolini di Cividale.

Nei loro interventi, anche questi 
ultimi hanno puntualizzato le e s ig en 
ze  più rilevanti delle Valli, le quali 
si trovano attualm ente in una p osi
zione particolarm ente interessante  
dopo la firma dei trattati di Osim o.

II presidente Englaro si è pertan
to im pegnato per la soluzione di al
cuni problemi di carattere settoria
le e tecn ico , mentre quelli di natu
ra più generale son o  stati rinviati 
all’iniziativa della Comunità M onta
na, la quale —  è bene rammentar
lo —  non ha certo brillato, com e  
è  stato  ricordato da qualcuno, per 
dinam ism o in merito al su o  s te s s o  
ruolo programmatico.

Zuanella: «Solo se  i problemi s a 
ranno chiariti anche nella DC, po
tremo fare un p a sso  avanti». Mario 
Bergnach: «Ci vuole una m aggiore  
preparazione degli amministratori 
publici per trattare i problemi con  
com petenza».

L’intervento del senatore Beor- 
chia è apparso dom inato dalla 
preocupazione di giustificare gli or
mai fam osi «suggerim enti» della DC 
ai propri amministratori e, ricordan
do anche le dichiarazioni del Pre
sidente della Giunta Regionale su l
la minoranza slovena, di m ettere in 
luce gli avanzam enti del su o  par
tito sul problema, avanzam enti che  
vanno subordinati anche —  ha pre
cisato  —  alla maturazione dei pro
pri iscritti.

Beorchia è apparso piuttosto ir
ritato per le iniziative della d e leg a 
zione unitaria slovena, che è  gui
data dalla senatrice Gerbec. Il s e 
natore dem ocristiano non teneva  
forse conto che la G erbec ha fir
mato un d isegno  di legge  presenta
to al sen a to  e che il titolo della 
sua presenza nella delegazione è 
quella di e sse re  slovena.

Il sen . Toros, da parte sua, ha di
chiarato che la DC più che a ssu 
mere iniziative parlaemntari, pren
derà in considerazione tutte le pro
poste  in merito alla minoranza s lo 
vena e soprattutto quelle del g o 
verno. Q uesto non per eludere il 
problema, ma com e im postazione  
politica: la DC, dunque, deciderà s e 
condo la propria linea e, per quan
to c ’è  ancora da perfezionare, si 
renderà n ecessario  parlare ancora. 
Rammentando il lavoro della DC sul 
problema sloveno (tre direzioni, due 
com itati provinciali, un convegno  
«aperto») e, r iconoscendo l’impor
tanza dell’incontro con le a sso c ia 
zioni slovene, il senatore Toros si 
è dichiarato disponibile a dare c o n 
tinuità al dibattito. Ha infine d ichia
rato che la direzione provinciale  
della DC farà una propria valutazio
ne dell’incontro e  delle iniziative 
pariamentari sugli sloveni.

Luca Clodig, ki ima sada 9 Ijet, 
ima zmjeraj «balon» pod nogami. 
Al bo nova «prom essa», kakor Pie
rino Fanna, ki je biu glih takuo iz 
Klodiča? Mi mu želim o iz cjelega  
srea, da bì s e  takuo visoko uzdìgnu

Tudi Predsednik  Parlamenta Ingrao 
sprejel s loven sk o  delegacijo

RIM —  Po srečanju s predsednikom  vlade je v svojem  uradu 
na M ontecitoriu sprejel enotno slovensk o  delegacijo tudi pred
sednik poslanske zbornice Pietro Ingrao.

Srečanje je potekalo v sp roščenem  in prijateljskem  vzduš
ju, h katerem u je pripom ogel tudi Ingrao sam , saj je skušal 
biti čimbolj stvaren in realističen . Najbrž je najpom em bnejš’ 
rezultat srečanja obveza, točneje Ingraov poziv enotni delega
ciji, naj s e  š e  vrne in obdrži stik z vodstvenim i organi parla
m enta. Skratka, naj skrbno in stalno zasleduje potek razprave 
o zakonih za našo globalno zaščito . Ingrao je delegaciji, ki mu 
je orisala trenutni položaj in problem e naše skupnosti, š e  p o se 
bej podčrtal izredni pom en enotnosti vseh  S lovencev, kajti sam o  
ta ima vpliv na politične in parlamentarne skupine.

«Nočem  biti uraden», je dejal Ingrao, «saj poznam vaša vpra
šanja. R ešitev teh  vprašanj so  globoka obveza italijanske države 
in to zaradi bridkih izkušenj iz časov  fašizm a, kakor zaradi jasnih 
ustavnih določil. To ni sam o moje prepričanje, saj bi moral vsak 
predsednik parlamenta m isliti tako. «Vsekakor», je dodal, «pri
n esite  S lovencem  moj topel pozdrav».

Ingrao je š e  posebej obravnaval vprašanja, ki so  povezana s  
potjo zakonskih osnutkov skozi parlament do dokončne odobritve. 
Pri tem  je poudaril, da je zelo  važno, da bo vlada v najkrajšem  
šasu  razčistila svoje  d ilem e in s e  odločila, kako naj poseže . 
Zamuda pri tem  bi lahko zelo  negativno vplivala na pot zakon
skih osnutkov.

Kar zadeva svoje pristojenosti je Ingrao obljubil, da bo sp o
ročil predsednikom  posam eznih komisij, da s e  je srečal s  sloven 
sko delegacijo . Če bi zakon o zaščiti s loven sk e  manjšine pre
še l prvo polovico poti v senatu , kjer s e  je že  nekaj premaknilo, 
bo storil v se , kar je v njegovi m oči, da tudi zbornica stori svojo  
dolžnost. Tedaj pa bo, po, njegovem  mnenju, potreben skorajda 
trajen in urejen stik z enotnim  odposlanstvom  S lovencev.

S to obvezo, ki dokazuje —  kot je sam  poudaril —  njegovo  
zanimanje za pozitivno rešitev  našega vprašanja, s e  je d e le 
gacija poslovila od predsednika poslanske zbornice.

St. S.

G o ren j i  G rm e k  - S liko  n a m  je d a l  B e r to  B auze r ,  ki jo je  h ra n i l  k a k o r  re l ikv ijo  v Belgiji, k jer  živi z d r u ž in o
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LETO 1978: NAŠE ŽIVLJENJE V SLIKAH
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100. ŠTEVILKA 
NOVEGA 

MATAJURJA

Od 15. do 28. februar ja  je iz
šla  100 številka  Novega Mata
jurja. Zato pri ložnost  s e  je  zbra
lo v dvorani Hotel Roma v Č ed a 
du veliko š tevilo  bra lcev  in so 
d e lavcev  za praznovanje  jubileja 
glasila benešk ih  Slovencev.

DAN
EMIGRANTA

V nedeljo  8. januarja  je  bil v 
tea t ru  «A. Ristori» v Čedadu 
tradicionalni «Dan emigranta».  
Dvorana je bila nabito polna. 
Člani B eneškega  g leda lišča  so  
uprizorili Predanovo komedijo 
«Žganjarji».

Pogled na dvorano «Ristori» v Čedadu ob letošnjem  dnevu emigranta

7. aprila 1978 na tiskovni konferenci  v Vidmu p red s tav l jen a  listina o pravicah benešk ih  Slovencev

Beneško g led ališče

En del bralcev Novega Matajurja posluša na srečanju v Čedadu kulturni 
program

8. marec praznik žena. Letos so  naše žene svečano praznovale svoj praznik

KONFERENCA 
O MANJŠINAH 

V VIDMU
5. in 6. maja le tos  je  bila v 

Vidmu konferenca  o e tn ično je 
zikovnih skupinah, ki jo je orga
nizirala naša  pokrajinska upra
va. Na njej sm o  beneški  Slo
venci nastopili  kot protagonisti  
in bili zadovoljni z njenimi re
zultati.

Konferenca pomeni korak na
prej za d o seg o  naših pravic.

Odkritje spom enika padlim v Topolovem. Sledila je m anifestacija rezisten ce na Lesah

Nove h iše  v Bardu darilo S.R. Slovenije Za natečaj «Moja vas» je bila 2. julija velika kulturna m anifestacija v Špetru
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V O ŠČ IJO  VESELE PRAZNIKE:  
A U G U R A N O  B U O N E  FESTE:

OROLOGERIA 
OREFICERIA 
ARGENTERIA 

URARNA 
ZLATARNA 
SREBRNINA

PRODAJA TUDI ZLATO ZA ZOBE

C I V I D A L E  - Č E D A D ,  C o r s o  Mazzini ,  3 4  
Tel. 71168

b o u t iq u e

A L T A  M O O A :

Abiti da sera
Cocktail
Bijoux
Perle Majorca

VELIKA M O O A  s

N o č n e  ob lek e  
Kocktail 

Bijoux 
Biseri iz Majorke

G A L L E R IA  D ’A R T E

J O S E ’
c i v i d a l e : d e l  f r i u l i
PIAZZA PAOLO DIACONO, 11 (0432) TEL. 71196

Mir in l ju bezen  te r  s r e č n o  N o v o  l eto  želi  

v s e m  u m e t n i š k a

G A L E R I J A  J O S E ’

Pittura

C a r ta  da parati

M o q u e t t e s

D e c o r a z io n i

R i v e s t im e n t o  
p la s t i c o  
« p ie tr i f i c a n t e»  
f a c c i a t e  e  interni

«Baj sanje»
T ape tn i  papir  
za zid

M o q u e t t e s

Okrasi

« O k a m e n i t e v »  
p la s t i č n e  prev leke

Trattoria - Gostišče

Alla Frasca
O T T IM A  C U C I N A  
D O B R A  K U H I N J A

CIVIDALE - ČEDAD - Stretta De Rubeis 10 
Tel. 71270

B A R _______
E N O T E C A
LI NA D U R I  A  VIG

S p e c i a l i t à  vini  e  l i q u o r i  n a z i o n a l i  e d  e s t e r i  
P r o d a j a  d o m a č i h  in i n o z e m s k i h  v in  t e r  l i k e r j e v

CIVIDALE -  Č E D A D  Via Ristori 2 9 -  Tel.  7 0 6 7 4

33010 LUSEVERA - BARDO

HI
£»i S a r io  .ISattietig

B irreria  
f a v o la  calba

Cucina tipica 
locale 
e tirolese

N a jb o l j ša  v ina in d o b r e  reči  za  p o d  z o b  !

CIVIDALE - via Ristori 11 - Tel. 71565 - Chiuso il martedì

KMEČKA B A N K A  
BANCA AGRICOLA

R. Z. Z. O. J. GORICA 
Ul. Morelli, 14 - Tel. (0841) 2 2 0 6  2207

Telex 460412  Agrban

V se b an čn e  vsluge  
Posli z in ozem stvom  
Nakup in prodaja tuje valute

(Subana
Dogrig

(Subanca
TIPICO DOLCE DELLE VALLI DEL NATISONE 
TIPIČNA SLAŠČICA IZ BENECIIE_ _ _ _ _ _ _ _ _
CIVIDALE - Č E D A D  -  Via P r e m a r i a c c o ,  4 8  
Telef .  7 0 2 3 6

BC KB

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

TRST, Ul. Fabio Filzi, 10
Tel. c e n t r a l a :  61-446/68 881 menjaln i  urad 68-727

P R E S S O  L 'O S T E R IA

SILVANA
d i C lod iff -  te le fo n o  7 2 4 0 9

t r o v e r e t e  s e m p r e  p ro n ta  la

tipica cucina loca le  con  vini pregiati
P o s t r e ž e n i  b o s t e  z d o b r o  p i j a č o  in j e d a č o

F A R M A C IA  

STRAZZOLINI

S. Pietro al N a t i s o n e  - Š p e t e r  -  Tel. 7 2 7 0 2 3
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V O ŠČ IJO  VESELE PRAZNIKE: 
A U G U R A N O  B U O N E  FESTE:

Grandi magazzini di 
calzature e pelletterie 
di Bruno Totolo
A S S O R T I M E N T O  - Q U A L I T À '  - R I S P A R M I O

Bruno Totolo : 
Veletrgovina 
za obutev in krzna
V E L I KA  I ZBI RA - K A K O V O S T  - P R I H R A N E K

CIVIDALE - ČEDAD - Piazza della Resistenza
Telef. 73446

C O N F E Z I O N I  
K O  N F  E K C  I J  E

C I V I D A L E  - Č E D A D
PIAZZA PICCO - Telef. 7 0 0 5 1 -7 0 0 5 2

B A R  P I Z Z E R I A

’AL CAVALLINO,
Dl G R A Z I A N O  C R U C I L  

CIVIDALE - Borgo S. D om enico , 28 - tel. 70742

N A JB O LJŠA  »PIZZA» V ČEDADU

A L B E R G O  'C IV ID A L E ,
di Faus t ino  Zuanel la

M A T A J U R  -  T e l. 7 2 1 0 1

Cucina casalinga e  ottimi vini 
Domača kuhinja in dobra vina

l  0’ANZUL
Autosalone di vetture nazionali 

e d  estere nuove  e usate 
Nacionalni m inozemski  

avtomobili
CIVIDALE Č E D A D  - via A. M. C avarzerani  

Telef.  7 0 0 2 7

(160 V0GRI6

aXTiC* OLI

3 3 0 4 3  CIVIDALE - Č E D A D  
Via M a n z o n i  n. 14  

Tel. (0432)  7 0 6 1 4

Impresa costruzioni 
edili specializzata in:

Riparazioni antisismiche
Restauri
Tirantaggio
Iniezioni cementizie
Consolidamento
affreschi
Vendita case  prefabbri
cate in c. a.

Specializirano 
gradbeno podjetje:

Antisizmična sanacija 
Restavriranje 
Vezanje zidov 
Injektiranje zidov 
Sanacija fresk  
Prodaja
betonsko-m ontažne hiše
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LETO 1978: NAŠE ŽIVLJENJE V SLIKAH

29.-30. julija Kamenica, tradicionalno kulturno srečanje m ed sosednim i narodi.

Mlada brieza 1978. Na niej so  se  učili tudi petja

'mm

- ■ ■

'

INTENZIVNO 
LETO ZA 
BENEŠKE 

SLOVENCE

Res intenzivno je bilo leto 1978 
za življenje b enešk ih  S lovencev. 
Začeli sm o  ga z Dnevom emi
gran ta  v Čedadu ,  ka te reg a  se  
je  udeležilo nad t isoč  ljudi. Fe
bruarja so  s e  s p e t  zbrali beneški  
Slovenci v Č edadu  in praznovali 
100. š tevilko Novega Matajurja.

Ustanovljena  je bila Zveza Be
neških Zena in so  8. m arca  letos 
prvič p raznovale  svoj praznik na 
Čemurju.

5. in 6. maja je  bila v Vidmu 
konfe renca  o manjšinah, na ka
teri je  bil ugotovljen obsto j  in 
ž iv l jenjskost  n a š e  na rodne  skup
nosti.

Pri v se m  delovanju, n ism o po
zabili na od p o t re sa  p o ru še n e  
vasi .  Na dan 27. maja so  bili 
izročeni v Bardu ključi novih 
hiš, ki jih je  podarila  Slovenija. 
(V so b o to  16. d e c e m b ra  pa s ta  
dodeli la  nove h iše  v Bardu p red 
sednik  deže lnega  odbora  Comel- 
li in . p o dpredsedn ik  Izvršnega 
Sve ta  SR Slovenije  Dušan Šini
goj, ki jih je podarila  SFRJ).

18. junija so  odkrili v Topo
lovem spom en ik  padlim parti
zanom. Sledila je  na Lesah velika 
par tizanska  m anjfes tac ija .
V nedeljo  2. julija je bila v Špe-

tru velika kulturna m an ifes ta 
cija otrok, ki so  se  udeležili na
teča ja  Moja Vas.

Kljub s labem u v rem enu  s e  je 
v sobo to  29. in nedeljo  30. julija 
udeležila velika množica ljudi na 
kulturnem srečan ju  m ed s o s e d 
nimi narodi na Kamenici.

Od 17. do 26. avgusta  s e  je 
udeležilo nad 150 otrok «Mlade 
Brieze», od 26. do 2. se p te m b ra  
pa «Barčice moje» na Debelem  
rtiču pri Kopru.

V nedeljo  22. oktobra  je bil 
na Lesah 5. Senjam  Beneške  
p iesmi.  Dvorana ni mogla s p r e 
jeti  pod s t re h o  v se h  ljudi. Za
petih  je bilo naših novih d e s e t  
pesmi.

Dne 29. oktobra  je  bilo v Ta- 
m inesu ,  v Belgiji, veliko praz
novanje X. ob le tn ice  us tanovitve  
Zveze b enešk ih  emigrantov.

V nedeljo  19. novem bra  so  
bralci Novega Matajurja  napra 
vili izlet med koroške  S lovence.

V to rek  21. novem bra  je p red 
sednik  republike  Pertini sprejel  
v Rimu enotno  delegac ijo  Slo
vencev. V delegaciji  so  bili tudi 
trije  predstavniki B eneške  Slo
venije.

V č e t r te k  23. novem bra  je 
bila  v Trstu deže lna  m an i fes ta 
cija kmetov.

Beneški Slovenci so  nosili na 
m anifes tacij i  napise ,  s katerimi 
so  zahtevali svo je  pravice.

Bilo je š e  na d e se t in e  važnih 
pobud in dogodkov v življenju 
naših d ruš tev ,  na še  narodne  
skupnosti ,  ki pa  žal, zaradi po
manjkanja  p ros to ra ,  ne m orem o 
objaviti. Leto 1978 je  bilo re s  
intenzivno in pom em bno  za nas.  
Napravili sm o  dober  korak na
prej po poti,  ki nas  pelje  do priz
nanja naših pravic.

Mladi briezi je sledila  Barčiča moja. Otroci so  se  vese lili ob jadranskem morju

Bralci Novega Matajurja na Koroškem

Tudi naši km etje so  s e  udeležili protestne deželne m anifestacije v Trstu 
23. novembra 78

22. oktobra je bil na Lesah Senjam benešk e piesm i

29. oktobra je bilo v Taminesu praznovanje 10. obletnice ustanovitve Zveze 
slovensk ih  izseljencev

V torek 21. novembra je predsednik republike Pertini sprejel v Rimu enotno delegacijo  S lovencev v Italiji
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Lep izlet na Koroško Konferenca Rečana 
o slovenskih problemih

Puno se nas je zbralo in 
n jekšan  je  že začeu pjet: 
«Gremo na Š ta jarsko , gledat, 
kaj djelajo...» in čeglih Š ta
jerska  ni K oroška, sm o m i
slili na Koroško.

Bla je  nedelja  19. novem
bra  1978, ko smo z ju tra j 
odpotovali iz Čedada in se 
peljali čez «Monte Croce», po 
cjesti, ki je skor konfin med 
Beneičjo in Furlanijo . Po 
k ratkem  potovanju  smo par- 
šli m ed gem onske ruševine 
(K raji narbu j huduo priza
deti od po tresa), nato smo 
nadaljevali vožnjo do Tarbi- 
ža. Po več kilom etrih  vožnje 
m ed karn ijsk im i goram i, na 
eni s tran i in slovenskim i na 
drugi, sm o se ustavili u Ko- 
kau, na konfinu, da bi popili 
kafè. Obm ejni organi so nam  
km alu kon tro lira li dokum en
te in bili sm o v Avstriji.

Na avtobusih smo im jeli 
napise: «Berite in širite  Novi 
M atajur», ker je  Novi M ata
ju r  organiziru izlet za svoje 
brauce.

V Avstriji se nam  je  h itro  
p redstav ila  drugačna pokraji
na: drugačen panoram a od 
našega in  usi smo ga občudo
vali. Šli smo po poti p ro ti 
Celovcu ob lepem  jezeru. Kar 
smo najbolj občudovali, je 
bilo na tisoče te dujih  rac, ki 
so m irno plavale, m edtem  ko 
p a r nas, prav v tem  cajtu, 
jag ri use pobivajo, k a r jim  
pride na m jero  puške. Naš 
nam jen ni biu, da bi se 
ustavli tu, pač pa u Celovcu, 
da bi videli k raje, k jer živijo 
Slovenci v Avstriji. Končno 
smo paršli u Celovec: lepo, 
čisto in tiho m esto ob tisti 
uri. H itro  smo se počutili kot 
dom a, ko smo slišali govoriti 
po slovensko! Usi smo ostali 
začudeni, ko smo ogledovali 
lepote m esta, a predvsem  
smo bli radovedni, za zvedet, 
kaj im ajo ti ljud je  skupnega 
z nam i, ker smo istega ple
mena. Govorili smo, kakuo 
je use lepo urejeno, kakše 
lepe p rerije , lepe in nove hiše,

ne kot pa r nas, ki je use ena 
ruševina.

N atuo p a  sem se jaz uparu  
in povjedu, da tudi p a r nas 
im am o hiše, še lepše in m o
čnejše. N jekšan se je  začeu 
sm ejat in je  mislu, da pride 
ven en vic (barzeletta) gorna 
velike skale, ki so jih naši 
te stari zložli skupaj, ko so 
zidali stanovanja.

Mi im am o lepe hiše, a kje 
so?

Ne, naše lepe hiše sto jijo  u 
Čedadu, v Vidmu, Manzanu, 
u Corno di Rosazzo in tako 
naprej, Bog ve kje. Zatuo so 
se drugi pogledali m ed sabo 
in so mi dali ražon in usi 
skupaj smo paršli do zak lju 
čka, da če bi ble use tiste 
hiše zazidane od Slovencev 
naših dolin na domači, ro j
stni zemji, bi naša zem ja ne 
bila tako opustošena in za
puščena, kakor je danes.

Ist, ki sem biu med parvi- 
mi, ki sem ukupu hišo med 
čedajsko plan javo , sem po- 
magu kupiti hiše tud i desetim  
drugih in m orem  povedati, 
da so usi, kot ist, gledali na 
dve stvari, prej ko so zaklju
čili kupčijo: kakšne m ožnosti 
dela so v teh k rajih  in če 
obsta ja  kom oditeta, da se 
pošlje sinove v šolo.

Večina od n jih  ni moglo 
zanim ati ne problem  dela, ne 
problem  šolanja, zato, čepru 
so bli šele m ladi, so že im jeli 
penzion. Oni so se brigali za 
svoje sinove, da b i ne m orali 
tudi oni, kakor n jih  starši, 
uzeti pod noge pot em igracije 
in tarp len ja .

Usi so želeli kupiti hiše 
blizu Čedada im ker je bluo 
poupraševanje veliko, je  tudi 
d rag in ja  ratuvala  buj velika, 
a usedno so rad i p lačjali vič, 
samuo, da so ostali blizu 
svoje zemje, ki jim  ni mogla 
dati kruha.

Toda zdaj varnim o se na 
izlet. Paršla je  u ra  kosila. 
Nismo im jeli obedne težave 
se pogovarjat s kenerji in 
kenercam i, ker je  bla m jih

slovenščina puno podobna 
naši. Šli smo tudi obiskat 
svetišče-cerkev in b ritof, ki 
so bli blizu restavracije . 
Ustavli smo se in b rali napise 
na kam nih grobov in smo 
ugotovili, da je bluo na teh 
kam nih napisanih  več tak ih  
preim kov, ki so podobni na
šim.

Proti večeru, smo se napo
tili pro ti dom u, polni pive, 
dobrega žganja, ki nam  ga 
je  ponudu župan Ogris in 
steklenic vina, ki smo ga bli 
prinesli od doma.

Za povarnitev smo zbrali 
drugo pot in spet smo mogli 
občudovat lepote koroške 
podrajine. Bli smo srečni in 
veseli, a u seh nas je bla 
samo ena miseu: mi beneški 
Slovenci smo na slabšem , kot 
tisti, ki smo spoznali na  Ko
roškem.

Bepi Floreancig

S. LEONARDO
Soc. Pescatori Sportivi

V enerdì 8 d icem bre 1978, 
p resso  la tra t to r ia  da «Be- 
po», si è svolta  l’assem blea 
di ch iusu ra  della pesca, con 
l’elezione del nuovo consi
glio e p e r p rendere  visione 
alle m odifiche ap p o rta te  al 
nuovo C alendario di Pesca 
per l’anno 1979, m odifiche 
che, la m assa  dei pescato ri 
del no stro  sodalizio non ha 
accetta to  p e r l’istituzione 
della B ilancia da pesca (re 
te) ap p rova ta  con delibera 
del 30-11-78 dal consiglio 
dell’E n te  T utela  Pesca F.V. 
Giulia.

E ’ s ta ta  im m ediatam ente  
inv iata  una  le tte ra  di p ro te 
s ta  da p a rte  del P residen te  
del sodalizio ai responsabili 
dell’E n te  al fine di tu te la re  
il Pa trim on io  I ttico  e la sal
vaguard ia  del pescasportivo. 
Sarem o fo rse  asco lta ti que
s ta  p a rte  di pescato ri che 
nelle Valli del N atisone tan 
to si adoperano  p e r salva
guard are  lo sp o rt della pe
sca?

Daniele Vogrig

Deželni kontribut za Dreko 
in Grmek

Dežela (Region) bo dala 
d reškem u kom unu k o n tri
but, ki bo znašu 14 m ilijo 
nov in  500 taužen t lir, za 
stroške, ki jih  je um je la  ko
m unska adm in istrac ija  za 
prevoz šuolarjev . Le za p re 
voz šuo larjev  bo dala  deže
la g rm iškem u kom unu kon
tr ib u t za 23 m ilijonov lir.

Naši noviči v Dreki. O njih sm o že 
pisali v Novem Matajurju od 1.-15. 
avgusta. Sedaj vam objavljamo sli
ko. Novica sta  Sergio Crainich in 
Daniela Zuodar. Sp et jim ponavlja
mo najboljše voščila

U če ta rtak  7. decem bra, 
so se člani d ru štva  «Rečan» 
zbrali u  n jih  dvorani na Lje- 
sah  za p reg ru n ta t, kakua so 
naše občine iz Benečije m o
gle dat take odgovore R im 
ski K om isiji za slovensko 
m an jšino  u Ita liji.

Za Ijeuš se in fo rm je ra t, 
so poklical gospoda M arina 
Qualizza iz V idem skega Se- 
m inišča, ki lepua pozna p ro 
blem , on je  z dvjem am  be- 
sjedam  vebrau  tiste , ki so 
ble koranine od odgovoru 
naših  am in is tra to rju .

Parva ko ran ina  je bla Kri- 
s tjan sk a  D em okracija, ki je 
za kom une, ki so u n je roki, 
p rip rav la  en dokum ent, za 
kateri so se p rije l naši de
m okristjan i, brez veliko štu- 
d jera t.

«Verde e pace nelle Valli 
del N atisone» :m uorm o ra- 
ta t  ko t «zoo», ena ind janska  
riserva.

D ruga ko ran ina  je b la  ti
sta  od triko lo ris tu , ki so od- 
guaril takuo , ko t da bli še
le pod  fašizm om .

T rečja  pa tis ta  koranina, 
ki začenja sada im jet besje- 
do po naših  dolinah, an je 
tis ta  koran ina  od naših  ju- 
di, ki se m altra jo  in  tučejo  
za obnovo Benečije.

Potle, ki so ugotovili, da 
so tele tr i  koran ine donas 
p ri nas tiste , ki se tučejo  za 
da t Benečiji n jek  nam jen  za 
napri, so se člani d ruštva  
«Rečan» zahvalili G rm iške
m u odboru, zak je  odgua- 
r ju  rim ski K om isiji p rav ič
no, četudi niso u G rm iški 
občini usi s tem  zadovoljni, 
in ka jšn i gledajo m ožnosti

O ra jn kem  Tinacu M ajacu  
iz Gorenjega Barda sem  še  
pisu, k o t  se bojo  spom in ja l i  
m o ji  brauci. Sada pa vam  
napišem  o n jem , kar m i  je  
p o v jed u  Pio R uttar-A nin  iz 
Gorenjega Barda, k i šivi še 
nad trideset let u Belgiji.

Pijo pravi, da kadar je Ti- 
nac u s ta ju  zju tra , je  imen  
navado, da je pogledu  sku o ze  
okno, da bi videu, ka jšna  je  
ura zunaj, po tle  pa je  naglas 
začeu moliti:

«Očenaš, ka teri  si u nebe
sih, posvečeno  bodi tvoje  
ime... Terezija, k je  si?»

Terezija: «Dajem ka ku o ša m  
jest».

Tinac: «Al si dala kravam?»  
Terezija: «Ja!»
Tinac je p o h o d u  gor po 

k a m b r i  in napre j  molu:  
«Sve ta  Marija, prosi  Boga  

za nas in za naše... (Pogleda  
sko z i  o kn o  in vid i m ed  svo ji
lni, tud i ju šk e  kakuoša )  za
žen i j ih  proč, Terezija, saj  
vidiš, da n jeso  sa m u o  naše!... 
grešnike. B u o h  na m  odpust,  
ka k o r  m i  odpuščamo...

Terezija, k je  je  tista stek-  
lenca, k i  ga je  bluo še no  
kap ljo  notar?»

Terezija: «Pogledi gor po

za «pogladit» tele pravice. 
Večina m ladih  članu je  par- 
nesla nap re j tel p rob lem  in 
svetovala, kajšne akcije bi 
m uorlo  p rip rav it d ruštvo  
«Rečan», za ne p u s tit tistim , 
ki tuole p rip rav ja jo , da  bi 
šeenkra t s tra š li naše judi, 
brez da bi jin  ka jšan  pom a- 
gu zastopit kakua gredo p ru  
reči. Mislili so, da večina n a 
ših  občanov je prepričano , 
da kar je jau  naš O bčinski 
O dbor, je  resnica, pa  ne 
bojo  tuole tard il, če ka jšan  
jih  p ride  p ra ša t «firme» za 
n jek  «referendum » al pa  
k jek  takega.

Z atua se m u o ra  k jek  na
pravit, za de naš ju d je  bojo  
vjedli, zaki an za kaj se gre, 
ker adni guore in  d jela jo  na  
no m an jero  in drugi p a  use 
narobe.

Večina članov je b la  ene 
m isli: ju den  m u o ra  povje- 
dat, da usak  d rjeu  daje  suoj 
sad, kar oni lepua vedo. U 
tridese tih  ljetih , ki so ko- 
m and jera l tisti, ki p raša jo  
donas firm e, n jeso  znal po
kazat druge poti, ku tis to  z 
valižo po svjete. Za naše 
jud i n jeso  dost napravli.

Sada, ki m ajo kom un u ro 
kah tisti, ki se tru d jo  za ob 
novo Benečije, je  že vič od 
n jih  ušafalo d jelo dom a in 
use tuole z nam jenam , za se 
šerit, če se bom o usi dan 
druzega pom agal, brez obed- 
nem u uzet «penziona» al pa  
se p red a ja t. Tale je naša pot 
in po teli p o t bom o še en 
k ra t oživjel našo m ajhano  
skupnost takua, da bo buo jš  
za use.

A. C.

marajnah».
Tinac gleda in gleda, pa  ne 

m ore  ušafat s teklence.
«Hudičja  uša f tle, ne s t e k 

lence, far  da m a n e  babe, ti use  
prekrivajo».

Odpre drugo m ara jno  in u 
roki se m u  zna jde  s tek lenca  
z šganjam.

«Čast bodi Bogu  očetu,  
sinu in Sv. Duhu...».

Zadere: K lu, klu  klu. O dlo
ži s tek lenco  u m arajno.

«... T a ku a  naj bo za sada  
an za vekom aj.  Amen!».

T a ku o  je bluo T inacove  
m olitve  konac, pa tuo se je  
usak  dan ponovilo , a tle za
čnem o sada o n je m  drugo  
kra tko  zgodbo.

Tinaca so im jel  radi gospo
d je  fam oštr i,  ne sa m u o  zatuo,  
ker je  biu pobožan, pač pa  
tud i zatuo, ker  j im  je zn u  
kajšno  debelo  povjedat.

N jekeg a  dne je gospod  fa- 
m o šta r  iz Les, Pre Pieri, par- 
šu po berarnjo  na G orenje  
Bardo. Pred M ajacovo hišo  
se je  biu zapledu, za p o teku  
u n jek  obalast kam an. Glih 
u t is tem  m o m e n tu  se je  par- 
kazu  na prage hiše Tinac, ki  
je  —  pozabu  sem  se p re j  p o 
v jed a t  —  no m alo  jecu.

KRAS IN ČEDAD
Praznovanje Sv. Barbare
Tudi lje tos so naši mina- 

to rji lepuo praznovali svojo 
pom očnico Sv. B arbaro : ena 
skup ina na  K rasu  p a r  Mau- 
riziu, d ruga pa  u  re s ta u ra n 
ti! «Belvedere» u  M adriulu, 
blizu Čedada. Vseh skupaj 
je bluo parb ližno  80 ljudi.

Po naših  dolinah im am o 
še puno  m ina to rju , ki bi lah 
ko ustanovili svoje društvo . 
Oni im ajo  še m arsika j po
v jedat Benečiji, saj so puno 
dali za našo  zem jo.

želim o jim , da bi u s i uča
kali d rugo Sv. B arb aro  in  
da bi jo  skupaj praznovali.

S lo v e n s k i  m isa l  
za  v id e m s k e g a  n a d š k o f a

Skupina beneških  duhov
nikov je, na  14.12. lje tos, po
darila  videm skem u n adško 
fu A. B a ttis tiju  Slovenski 
m isal, v znak hvaležnosti za 
use, k a r je  on nared il v p rid  
naši slovenski skupnosti.

N adškof je  bil zelo vesel 
tega darila, ki im a tud i ve
liko bibliofilsko u red n o st 
te r  izrazil beneškim  duhov
nikom  vso p riznan je  za n ji
hovo delo m ed  našim i lju d 
mi; povedal jim  je, da želi 
še bolj poglobiti in  razčistit 
slovensko p rob lem atiko  n a j
prej m ed vsem i duhovniki, 
ki delu jejo  v šp e trsk em  de
kana tu  in  kasneje tud i z v e r
niki z vso odk rito srčnostjo  
in  predvsem  v duhu  2. V ati
kanskega cerkvenega zbora. 
Posvetilo na p rv i s tra n i mi- 
sala se glasi: «Slovenski do
m ači duhovniki videm ske
m u nadškofu  A lfredu B atti
s tiju  za vso pom oč, ki nam  
je dal, da se ohran i služba 
Božja po naših  cerkvah  v 
slovenskem  jeziku». Sledijo 
podpisi.

«OOOooo gogospuad nunu-  
nunac, kaaaaj ste  se m u  pre- 
prevrječ? K asaj s te  m u  pa- 
p a s t?»

«Ja, sem  m u  past. B ruozar,  
da je biu  Buog  tle, da  m e  ja  
pardaršu, čene sem  b iu  nuos  
ubu!».

«A, dodobro , dadada vas je  
papardaršu. M im is lu  sem  
prit ist vas pr it  papardarša-  
vat, pa je je  b ibiu  B bbbuog  
bb u j nanagu k u k u k u  ist!».

Ga je  podrašu  Tinac.
Pre Pieri je  biu  no m alo  

jezan, ker  se m u  je  Tinac  
pokvarju ,  za tuo  m u  je  ostro  
jau:

«Tinac, pober ite  ka m u n je ,  
naredite  no m alo čednost tle 
tode!».

Tinac m u  je h itro  odgovo
rili: «Gogospuod, vvv i  s te  ho- 
ho d u  p u p u n o  Ijet ti suolo, al 
vavas n jeso  n in ikd a r  nana- 
vadli, dada se m uora, človek  
ogniti  kam anu , ne ka m a n  
člov jeku ,  ker  on ni h o d u  u  
šuolo?»

N a  tuole se je gospuod  
zasm eja ti  an  šu u  M ajacovo  
hišo, T inac pa je  šu  u  k i je t  
po dobro  bučo vina, k i s ta  
ga popila  in ostala dobra  
parjatelja , ko t  prej.

INVESTIMENTI
Come tutt i sanno, se non si piantano le viti, non si raccoglie 
l ’uva e non si avrà il vino.

Per avere in futuro, è necessario fare oggi. E fare, costa.

Fare, senza averne un utile immediato, significa investire.

Una delle ragioni fondamentali, se non la ragione, per cui 
nella Slavia non c'è oggi suffic iente reddito, cioè posti di 
lavoro, è che, negli ultimi trenta anni, gli investimenti sono 
stati praticamente nulli.
Quali sono le prospettive per il fu tu ro9
Buie. Se non interviene, con un massiccio stimolo, qualche 
forza esterna, dubito che la situazione attuale possa mutare.
Potrebbero intervenire praticamente, con finanziamenti, le

Comunità montane, la Provincia e la Regione attraverso la 
«Friulia».
Le Comunità oggi, hanno la possibilità finanziaria di inter
vento. Probabilmente manca la volontà o, forse, il coraggio 
di iniziare. Certo, oggi non si può cercare il pretesto nella 
mancanza di fondi.
La Provincia può contribuire, praticamente, a creare delle zone 
in cui si inizi ad investire, come ha fatto in altre parti della 
provincia.
Rimane la regione. Riporto qui di seguito un brano dell'organo 
ufficiale della Regione delI ’ 11 novembre.
«I nuovi insediamenti (parla di Romans d'Isonzo n.d.r.) indu
striali sono stati promossi da un gruppo privato di origine 
friulana.
All ' in iz iativa per la realizzazione delle due fabbriche ha dato 
il suo apporto la Finanziaria regionale «Friulia» come parte
cipante al capitale sociale. E’ previsto l'assorbimento di circa 
duecento unità lavorative».
Perchè non si può fare qualcosa di analogo nella Slavia?

F. B.

PiSE
PETAR
M ATAJUR AC
Kakuo je T inac m olu  O č e n a š
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Dve kaseti: Beneška Slove
nija včeraj in danes

R adio K oper - C apodistria  
in  ZTT iz T rs ta  b o s ta  v s re 
do 27. decem bra  svečano 
p redstav ili dve kaseti iz n a 
ših  k rajev , pod  naslovom : 
«Beneška S lovenija  včeraj 
in  danes». K aseti je  p r ip ra 
vila RTV L jub ljana  in  bo v 
n jih  p red stav ljen a  ljudska  
u stv a rja ln o s t iz V zhodne in 
Zapadne Benečije.

Poleg posam eznih  pevcev 
in pevk te r  skupin , bo v prvi 
kaseti p redstav ljen  naš zna
ni godec Ližo Ju ša  iz Petja- 
ga. V drugi kaseti pa so po
sneti naši pevski zbori: Re
čan, Nediški Puobi, zbor iz 
Sv. L enarta, Pod  Lipo iz 
B arn asa  te r  naša  popu larna  
m lada  pevca Keko in  Anna. 
Vse te pesm i je  posnela ek i
pa  rad ia  K oper, ki jo  vodi 
našim  b ra lcem  znana novi
na rka , V esna Čehovin.

Nekaj teh pesmi, pa tudi 
veselih dogodivščin iz naših 
krajev boste lahko poslušali 
v sredo 27. decembra, ob 
16.45. uri po radiu Koper.

Svečana p redstav itev  ka
set bo p rav  tako  v sredo  27. 
decem bra  zvečer, v dvoran i 
gostilne O balla  na Jeroni- 
šču.

Beneški Slovenci m oram o 
izraziti svoje zadovoljstvo 
in  pohvalo vsem  tistim , ki 
so delali in  kakorko li p r i
spevali, da je  p rišlo  do rea 
lizacije teh  kaset, p reko  k a 
te rih  bo vsa slovenska jav 
no st in  ne sam o slovenska, 
zvedela za ljudsko  k u ltu ro  
in  u stv a rja ln o s t naših  ljudi.

K aseti boste  lahko n a ro 
čili tud i na  u red n iš tv u  N o
vega M ata ju rja .

SREDNJE
POLICA

U m aru  je  Gino Qualizza, 
Peku po dom ače. R odiu  se 
je  na  18.5.1940. U m aru  je  na 
17. nov. 1978, na naglim . Po
kopali pa  so ga n a  23. nov. 
u A nversa (B elgio), k je r  je 
d jelu  an  živeu. Z apusti m a
mo, sestre , b ra te  an  navua- 
de. N jega nagla sm.art ie 
use p re tres la , ker je biu ni- 
m ar zdreu  an veseu. Al ne 
bo belg ijanska zem ja še si

ta  trupe l naših  ljud i?  Previč 
jih  je že gor pustilo  življe
nje.

Rajnekega G ina bom o oh
ran ili u  venčnem  spom inu, 
žalostni družini pa  naj gre 
naša  tolažba.

DOL. T A R D I

R odila se je  na 22. oktu- 
b e rja  na  ljepa  čičica, ime 
so ji d jel E lisa. T ata  je  dott. 
Claudio Duriavig, D rejužu iz 
D olenjega T arb ja . Je zlo 
poznan, ker djela  u naših  
d ruštv ih . M am a je B erto  An
ton ie tta  in  p re j ko je  oženila 
C laudia, je živjela u  M ilanu, 
sada pa  žive usi kupe u  S red 
njem .

Mali E lis želm o puno  sre- 
čje in  lepo p reb ivan je  življe
n ja  m ed nam .

SOVODNJE
Sovodenjski kom un je  na- 

p ravu  v zadn jih  tre h  be tih  
že puno  javn ih  diel (opere  
pubbliche); n a š te jem o  sa- 
m uo te glavne: igrišče za b a 
lon, nov b rito f v M ašerah, 
razsvetljava (illum inazione) 
vseh vasi, kanalizacija  in 
a s fa ltiran je  c jest, zadnje 
cajte  pa je poskarbeu , de se 
popravijo , m odern iz ira jo  in 
polieušajo  b rito fi na  Tarč- 
m unu in v čeplešiščah .

Dielo je  p rau  lepuo in  
m o js ta rsk o  nap rav ila  firm a 
Benedil iz Čedada, k a te ri se 
p risa rčn o  zahvalju je  tud i 
T arčm unska fara . Ta im pre- 
ža je nam reč  poprav ila  tud i 
okolico cierkve Sv. Ivana  ta- 
kuo, de je  vas p re s to r  okuo- 
le farne  cierkve dobiu no
vo, še bu j p riv lačno  in  a r t i

stično  podobo. V oba brito- 
fa je b la spe jana  tud i voda, 
ka r je bluo zelo nucno in 
p repo triebno .

K am un m isli p o s tro jit  tu 
di b rito f v M ata ju rju ; tam  
pa so nasta le  težave, ker je 
b rito f p rem a jh an  in  ga je 
trjeba  arzširit; za take diela 
pa  so po trjeb n i posebni per- 
m esi, zatuo bo tr je b a  še ča
kati, p rie t ku se začne po 
pravilo: glih tak i problem i 
so nasta li z asfa ltiran jem  
kom unalne c jeste  iz Jeroni- 
šča do M ašer; naši adm in i
s tra to r ji  pa  upajo , de tudi 
to  djelo se začne že p rih o d 
n je  ljeto.

Podbonesec
Praznik jagru u Podbonescu

Tudi 1 j e tos so se j agri iz 
Podbonesca zbrali na svo
jem  trad icionalnem  p razn i
ku u  cerkvi Sv. A ndreja, bli
zu G orenje Vasi.

Po m aši, ki jo  je daroval 
gospod D orbolo iz Sv. Le
n a rta , ki je tud i on dobar 
jagar, so se zbrali okuole do
b ro  obloženega ražn ja  (g ri
g lia), iz ka terega  je lepuo 
dišalo pečeno m esuo. Bluo 
je  tud i puno  dobrega vina. 
Jagri so začeli p repevati n a 
še pesm i, se veselili in  tud i 
zejci so se veselili, ker tisti 
dan  bi ne bli m ogli neka te ri 
u s tre liti še činghiala ne. D ru
gače pa so im  j eli podbone- 
ški jag ri letos kar dobro  le
to. Zatuo so se zahvalili Sv. 
A ndreju.

SV. LENART
OŠNJE

Postrojih bojo «passarello» 
čez rjeko

O tem  sm o p isali že dva
k ra t. Zavoj o nevarnost je 
bla «passerella», po kateri 
so hodili lju d je  p a r nogah, 
tis ti iz O šnjega u G orenjo 
M jerso  in tis ti iz M jerse u 
Ošnje, zaparta .

Z adnji kom unski konsej 
je sklenu, da bo jo  ta  leseni 
čezrečni p rehod  p o stro jih , 
zatuo bo dala  denar dežela

(R egion). L judje  za in teresi
ran ih  vasi so zlo veseli in  
so zastopili, da če čješ kaj 
im jet, m uoraš  ueka t in p i
sat.

GRMEK
So nas za zmjeraj zapustili

(J T opolovem  je  29. ok to 
b ra  u m aru  Genio G ariup - 
D rejonu  po dom ače. Im eu  
je 70 ljet.

R ajn ik  Genio u zadnjem  
ca jtu  ni m u  hod it h  m aši, 
pa  je usako  nedeljo  poslušu  
slovensko m ašo po rad iu  iz 
T rs ta  in potle  pa še našo  od 
dajo  (tražm išion ) Nediški 
zvon.

U č e ta rtak  30. novem bra 
je  na  h itro  u m aru  R enato 
Vogrig - M arjanen  iz Dole
njega B arda, im eu je  47 ljet.

R ajn ik  R enato  je  živeu 
sam , ker so m u  u  k ra tkem  
ca jtu  um arli b ra t, m am a in 
teta.
Tudi Prim osig M irko Glavinu 
iz H ostnega je na h itro  um a
ru. Im eu  je 44 ljet. Biu je 
m in a to r in  p red  k ra tk im  se 
je varnu  iz Belgije z invali
dsk im  penzionam . Tudi n je 
ga dva b ra ta , Toni in B erto  
s ta  m lada u m arla  in  tud i 
ona dva s ta  d jela la  u  Bel
giji.

U Paviji p ri M ilanu je 
u m aru  u  šp ita lu  G ariup Gio
vanni - K uoščanu iz Topo
lovega. Im eu  je 80 ljet.

Na dan 14 avgusta 1977 
m u je  u m arla  žena Argenti
na  in  da bi ne ostu  sam  do
m a, ga je  sin  A lberto uzeu 
na  svoj dom  u  V arallo (V er
celli), k je r  je živeu, dok jer 
ni zboleu. Z ah arb tn a  bolje- 
zan ga je  h itro  sp rav la  u 
sm art. Sinovi, ki so po sve
tu, so želeli, da bi počivu 
večno življenje u  dom ači

zem ji, ob ženi - m a te ri Ar
gentini. N jega pogreb je  b iu  
u  p e tak  8. decem bra u To
polovem .

Usem  družinam  dragih  
ra jn k ih  naj gre naša to laž
ba.

Zgradili hojo puojske cjeste 
(interpoderali) za urjednost 
480.708.800 lir - Načrti (pro
getti) so bli sparjeti na zad
nji seji Gorske skunopnosti 

nediških dolin

U č e ta rtak  30. novem bra 
so se zbrali na  ašem bleji u  
š p e tru  konselirji G orske 
skupnosti nedišk ih  dolin.

N a dnevnem  redu  (o rd ine 
del g io rno) je  bluo vič p ro 
blem ov, o ka te rih  so d isku 
tira li. O tem  sm o že p isali u  
zadn ji številki Novega Ma
ta ju rja .

Sada zapišem o dobro  n o 
vico za use naše doline. Na 
seji G orske skupnosti so 
sparje li n ač rte  (p roge tte ) 
za zgraditev  64.050 km  puoj- 
skih po ti (p iste  in te rp o d e
ra li), kar bo valoriziralo na
še km etijstvo  in  hosti. D je
lo bo finansira la  dežela (R e
gion) in bo koštalo  480 m i
lijonov 708 taužen t in 800 
lir.

Zgradili bo jo  tele cjeste:

Komun Tavorjana
1 ) M ažerola - Lazič m etrov 400
2) T am ora  - K ala » 2.800
3) P on tarin i - K olored » 1.500

Komun Čedad
4) Casali B rosadola  - La F ra tta m etrov 2.300
5) B onifika v P rešn jem  - M onte G uarde » 1.000

Komun Špeter
6 ) H ljeva - B arnas m etrov 1.200
7 ) K lančič - K lenje » 700
8 ) K oreda  - Tarpeč » 1.200
9) B ardca - H lasta » 3.100

Komun Podbonesec
10) Dolenji M arsin  - S ta ri m alen m etrov 1.200
11 ) B jača - K om un j a » 1.900
12) P ačejda - Š tala  - C jak - K lanebra » 2.200
Komun Sovodnje
13 ) Sovodnje - K uosta m etrov 1.300
14 ) S ta rm ica  - N adina » 1.000
15 ) M ašera - K au - Zavuod » 2.700
16 ) T rčm un » 1.250
Komun Grmek
17) š k a r je -S v . M artin m etrov 2.200
18) K odarjana » 3.500
19) K lodič - Senoviki » 2.050
Komun Dreka
20 ) Laze - K odarjana m etrov 2.200
21 ) Laze - Podkoleno » 1.000
Komun Srednje
22) Zakolačan - Id a r ja m etrov 2.000
23 ) G nidovca - G loboščak » 2.100
24) R aune Z nam unje - Duge » 2.900
Komun Sv. Lenart
25 ) Zam ir - Seuce m etrov 2.200
26 ) Seuce - Dolenji T arb i » 3.200
27 ) Černiča - K om unja » 1.500
28) U tana - Križišče Špik » 2.550
Komun Prapotno
29 ) Podklanac - Id a r ja m etrov 600
30 ) B ordon  - D olenji T arb i » 2.300
31) K rižišče B ordon - T arb i - B arda » 1.500
32 ) K odrom aci - č ju b ic » 1.600
33) K odrom aci - Sv. Miklavž » 1.450
34 ) K odrom aci - O borča » 2.200
35 ) O borča - Snica - Sv. Miklavž » 1.150

skupno m etrov  64.050Rajnik Giovanni Gariup

La d i t ta
7 r  ZUFFERL
UT FIORENZO & C.

è a Vostra disposizione per :

tiranti per case danneggiate dal 
terremoto
ringhiere
serramenti e altre lavorazioni in ferro

Prezzi  m o d ic i  Liessa  di G r i m a c c o

FALEGNAMERIA-MIZARS TVO

PLANINI
(Joško - G i u s e p p e  C u c o v a z )

E’ a Vostra d isp osiz ion e  per tutti 
i lavori di falegnameria

Je na vašo  razpolago  
za vsa mizarska dela

Via Roma
Špeter - S. Pietro al Natisone -  Tel. 727131

1

A s s u m e  o p e r a i  :
-  C a p i s q u a d r a
- C a r p e n t i e r i
-  M u r a t o r i

I š č e  d e l a v c e
- D e l o v o d j e
- T e s a r j e
- Z i d a r j e

CIVIDALE - ČEDAD - Via M a n z o n i  n, 14 - Tel. (0432)  70614


